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El president Pere Arago-
nès ja ha començat a re-
partir joc entre les forces
parlamentàries per asse-
gurar-se els suports que
necessita per aprovar el
pressupost; en cas contra-
ri, es posaria en marxa el
pla B, la pròrroga del pres-
supost.

Arran del trencament
de la coalició entre ERC i
Junts, els republicans han
picat a la porta dels co-
muns. Els d’Albiach han
estat els primers a asseu-
re’s a la taula per tractar
del pressupost, tot i que,
de moment, el contacte
s’ha limitat a una “reunió
privada” per parlar “de la
situació política i econò-
mica actual”. Des de Presi-
dència remarcaven que
Aragonès també va man-
tenir “converses telefòni-
ques” amb Junts, la CUP i
el PSC, amb els quals s’ha
compromès a “mantenir
converses més llargues els
pròxims dies”. Per ara, no
hi ha tancada cap reunió,
diuen les mateixes fonts.

Que la situació és molt
prematura encara ho de-
mostra el fet que En Comú
Podem ahir ja avançava
que el govern d’Aragonès
“ara mateix” no treballa
per “construir una majo-
ria estable que li permeti
desenvolupar un pla de go-

vern”. Per això, els co-
muns avisen que el seu su-
port dependrà “dels fets” i
que “qualsevol projecte del
govern haurà de ser nego-
ciat separadament”. “Llei
a llei i decret a decret”, re-
marcaven.

En cas que les negocia-
cions fallessin i els co-
muns endurissin el dis-
curs, ERC, a través de Jun-
queras, ja va avançar que
el pressupost es podria
prorrogar si no s’obtenen
prou suports. Els comuns
no volen una pròrroga
pressupostària i lamenten
que Aragonès ja estigui

parlant d’aquest escenari.
Un altre possible soci és

el PSC, però la petició
d’Aragonès al líder socia-
lista, Salvador Illa, ins-
tant-lo a arribar acords en
“àmbits com ara l’antire-
pressiu” no va agradar el
socialista. “Què vol dir
“àmbit antirepressiu”? A
Catalunya el que s’ha fet és
aplicar l’estat de dret i la
gent ha fet front a les con-
seqüències dels actes que
va fer”, va respondre en
una entrevista a RAC1. En
matèria d’aplicació de l’es-
tat de dret, assegura, no
accepta “lliçons de ningú”.

“No en dono, però tampoc
n’accepto”, va subratllar.
En aquest escenari, i des-
prés de la trucada de di-
jous, els dos dirigents es
van comprometre a reu-
nir-se a finals de la setma-
na vinent.

Illa va recordar que a la
taula de diàleg ja s’ha acor-
dat “tornar a fer que la po-
lítica ocupi els espais que
ha d’ocupar” i va remarcar
que a Catalunya “s’ha fet
molt poca política i molta
gestualitat”. El líder socia-
lista va indicar que el PSC
“no s’ha alegrat mai del pa-
timent de ningú” i va asse-
gurar que ha treballat

sempre “amb discreció”
per “resoldre els proble-
mes”.

Durant l’entrevista, Illa
va insistir en la necessitat
que Catalunya tingui un
nou pressupost i va dema-
nar al govern que aclareixi
si vol comptar amb el su-
port del PSC. La portaveu
del seu grup, Alícia Rome-
ro, va insistir que una
pròrroga pressupostària
és una “irresponsabilitat”
i “limitarà molt l’actuació
del govern” en plena crisi.
Sobre una hipotètica mo-
ció de censura, Illa va dir
que de moment no té “al
cap” aquesta opció. Just
aquest dijous el líder de
Ciutadans, Carlos Carri-
zosa, va avançar que Illa
tindria el suport de la seva
formació si decidia impul-
sar-la. ■

Trobada d’Aragonès i Albiach
per tractar del pressupost
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La CUP vol que el govern re-
clami a les Nacions Unides, la
Comissió Europea i el Consell
d’Europa “una resolució de-
mocràtica del conflicte”
abans de finals d’any. En una
moció presentada de cara al
ple del Parlament de la set-
mana que ve, els anticapita-
listes plantegen apel·lar a
aquestes instàncies interna-
cionals perquè s’impliquin en
una resolució del conflicte
català que tingui en compte
“l’autodeterminació i l’am-

Els diputats dels comuns Jéssica Albiach i David Cid en el ple del Parlament en una intervenció del president ■ EFE

nistia”. Així, reiteren que el go-
vern d’Aragonès ha de donar
“per acabada i tancada l’ac-
tual fase de la taula de diàleg”
perquè, segons la CUP, “no
s’ha avançat ni una passa cap
a la resolució del conflicte” i a
la taula no “s’hi pot parlar
d’amnistia i d’autodetermi-
nació”. Aposten per “encetar
un nou cicle polític de conflic-
te i ruptura” amb l’Estat es-
panyol i insten el govern a ac-
tuar “més enllà dels límits
constitucionals i estatutaris”.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La CUP vol ajut internacional

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La frase

“A Catalunya s’ha
aplicat l’estat de dret
i la gent ha fet front a
les conseqüències dels
actes que va fer”
Salvador Illa
PRESIDENT DEL PSC

Almenys sis centres que el
curs anterior tenien algu-
na mesura cautelar i que
aquest any havien comen-
çat les classes sense apli-
car cap imposició judicial
han tornat a aplicar el 25%
de castellà a les seves au-
les. Així ho va avançar ahir

TV3. Un dels grups afec-
tats és una de les classes
de primer de l’escola Turó
del Drac de Canet de Mar,
on, un mes després d’ha-
ver començat el curs,
s’han vist obligats a fer
una assignatura troncal
en castellà. En aquest cas,
matemàtiques, des de di-
lluns passat. Sembla que
dels 24 alumnes que té el

grup només una de les fa-
mílies hauria denunciat
que no s’aplica el tant per
cent de castellà, segons de-
nunciaven ahir alguns pa-
res. La situació estaria for-
çada per les últimes resolu-
cions del TSJC, que deter-
minen que la nova norma-
tiva –el decret i la llei del ca-
talà a les escoles–, que va
deixar en suspens l’aplica-

ció de la sentència del 25%
de castellà, no afecta els ca-
sos que tenien alguna reso-
lució judicial prèvia.

Per les famílies afecta-
des i Òmnium Cultural,
aquesta argumentació del
tribunal és contrària a l’ac-
tual marc normatiu i a an-
teriors decisions judicials
preses pel mateix tribu-
nal. ■

Almenys sis escoles tornen al
25% de castellà acatant el TSJC
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Entrada de l’escola Turó del Drac, a Canet de Mar ■ J.R.
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Un atac premeditat perpe-
trat, presumptament, per
un grup de policies de la
comissaria de Via Laieta-
na, entre els quals hi hau-
ria l’agent Iván Racaj Fer-
nández, condemnat el
2022 a un any de presó per
haver agredit el fotògraf
Jordi Borràs cridant “viva
Espanya, viva Franco!”.
Aquest és el nucli del nou
cas que afecta aquest
agent de la brigada d’infor-
mació i que té també una
motivació política perquè
les dues persones que van
denunciar els fets, un atac
al centre de Barcelona el
vespre de l’11 de setembre
del 2021, són militants de
la causa independentista.

La presumpta partici-
pació de Racaj en l’agres-
sió serà investigada pel
jutjat d’instrucció número
11 de Barcelona, que, en
un primer moment, havia
arxivat el cas i que ha vist
com ara la secció 10 de
l’Audiència de Barcelona
l’obliga a instruir diligèn-
cies d’investigació. La re-
solució de l’ens provincial

convida el jutjat a prendre
declaració a l’acusat, al de-
nunciant i també a fer una
roda de reconeixement,
segons ha sabut aquest
diari.

Àlex Garcia i Raimon
López són les dues perso-
nes que van denunciar
l’atac. Tots dos són com-
promesos militants de la
causa independentista.
López va arribar a anar a
les llistes de Junts a les
eleccions al Parlament i és
la persona que l’abril del
2019 va caminar des de
l’Ebre fins a Waterloo,
més de 1.300 quilòmetres,
per recollir signatures per
l’autodeterminació.

Segons el relat de Rai-
mon López, l’agost del
2021 va rebre diverses
amenaces, a través de les
xarxes socials, on se li deia
que la seva imatge havia
estat difosa entre els
grups espanyolistes. “Ens
veiem l’11”, van arribar a
dir-li en un dels missatges
amenaçadors. López està
convençut que el que va
passar en la Diada va ser
conseqüència directa
d’aquestes amenaces.

L’agressió es va produir
al carrer Baixada de la Lli-
breteria, després de sopar.
Els dos homes portaven
simbologia independen-
tista quan un grup de cinc

persones que caminaven
darrere seu els va agredir,
sense previ avís. Àlex Gar-
cia va rebre i López se’n va
poder escapar pels seus
coneixements en autode-
fensa.

En un primer moment,
la denúncia que tots dos
van presentar no va pros-
perar ni quan les víctimes
van aportar al jutjat la
identificació de Racaj, en
reconèixer-lo quan es van
publicar les seves fotos ar-
ran del cas de Jordi Bor-
ràs. Aleshores el jutjat va
considerar que no n’hi ha-
via prou per investigar.
L’Audiència de Barcelona
ha girat els arguments. ■

a L’Audiència ordena investigar Iván Racaj per una denúncia presentada per
dos independentistes a Els fets van passar el vespre de la Diada del 2021

El policia condemnat per
pegar a un fotògraf, immers
en un nou cas d’agressió

Jordi Panyella
BARCELONA

Les dues víctimes de l’agres-
sió estan convençudes que
van ser atacades per un grup
d’agents de la Policía Nacio-
nal. El fet d’haver identificat
Iván Racaj és un primer indici,
i un altre és l’experiència que
van tenir quan, el dia dels fets,
van passar per davant de la
prefectura de la policia espa-
nyola a Barcelona, al número

La Ciutat de la Justícia, on haurà d’anar a declarar el policia Iván Racaj, acusat d’un delicte de lesions ■ J.P.F.

43 de la Via Laietana. Feia poc
que havien rebut l’agressió i,
en veure’ls, un dels policies
els va dir: “Encara t’han picat
poc”, en relació amb les feri-
des que tenia Àlex Garcia.
Raimon López argumenta
que era impossible que el po-
licia sabés quin era l’origen
dels mals que presentava el
seu company, llevat que algú

l’hagués avisat. Aquesta es-
cena va passar davant de la
prefectura, l’edifici on cada
dos dimarts la Comissió de la
Dignitat convoca una concen-
tració per demanar-ne el tan-
cament. En aquests actes de
protesta s’hi denuncien els
maltractaments infligits dins
per la policia, en temps de
Franco i en democràcia.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Davant la prefectura: “Encara t’han picat poc”

La Generalitat ha engegat
el procés participatiu per
establir els límits i la gestió
del futur parc natural de
les muntanyes de Prades,
amb la previsió que sigui
una realitat el 2025. Una
vintena d’alcaldes i agents
socials es van reunir ahir
en la primera de les troba-
des al territori, amb les
quals el Departament
d’Acció Climàtica preveu
crear un “clima de con-
fiança” entre ciutadania i
administracions. Fins al
segon trimestre de l’any
vinent es faran reunions
específiques amb profes-
sionals de diferents sec-
tors empresarials perquè
aportin propostes entorn
del futur parc. En aquesta
mateixa línia, la Generali-
tat crearà una oficina tèc-
nica perquè la ciutadania
pugui fer arribar suggeri-
ments durant el període
de consulta prèvia a la
creació del parc.

La proposta de delimi-
tació de parc natural que

ha fet la Generalitat es ba-
sa en uns objectius tèc-
nics, que seran tractats en
aquestes trobades. Ara bé,
la proposta final pot can-
viar en funció de les apor-
tacions que puguin fer ad-
ministracions locals i su-
pramunicipals, així com
sectors econòmics o la ciu-
tadania en general.

El procés participatiu
representa el primer pas
per a la creació d’aquest
parc, que englobarà 22
municipis de cinc comar-
ques de Tarragona i Llei-
da. La delimitació i la ges-
tió del parc són dos dels as-
pectes que es volen tractar
a través d’aquestes troba-
des amb agents polítics,
socials i econòmics. “No
serà un procés curt i cal-
drà fer pedagogia a tota la
societat i a les administra-
cions, però creiem que si
neix el parc natural ho ha
de fer amb un pla de gestió
i amb tot allò que fa falta
perquè tingui èxit”, va afir-
mar el director dels serveis
territorials d’Acció Climà-
tica, Alimentació i Agenda
Rural, Àngel Xifré. ■

La delimitació
del parc natural
de Prades es
posa en marxa
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a S’inicia un procés participatiu amb
el territori amb la idea que el futur
espai protegit sigui realitat l’any 2025

Un dels elements naturals que formaran part del futur parc
de les muntanyes de Prades ■ JUDIT FERNÀNDEZ
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